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 الهوية التركية بين العلمانية والعثمانية الجديدة

 حسين عدنان هادي
  باحث من العراق

 :الملخص
يستقصي هذا البحث إشكالية الهوية التركية التي انتقلت من العلمانية، مع المحافظة على الشكل العام للعلمانية، 
الى العثمانية الجديدة التي كانت حاضرة في العقل السياسي التركي المعاصر منذ خمسينيات القرن المنصرم، والتي 

بدورها افرزت إشكالية الهوية في تركيا على المستوى السياسي نظر لها العديد من المفكرين السياسيين الاتراك، و 
والاجتماعي، فضلًا عن ذلك، استمرار نهج اردوغان السياسي وحزب العدالة والتنمية بشكل عام، مع خط الاطروحة 

 .الكمالية، مضافاً اليها قيم إسلامية وعثمانية قد عمق إشكالية الهوية في تركيا

Turkish Identity between Secularism and Neo-Ottomanism 
Hussain Adnan Hadi 

Researcher from Iraq 

:Abstract 
This research explores the problem of Turkish identity, which has moved from 
secularism while preserving the general form of secularism to the new Ottoman empire, 
which has been present in the contemporary Turkish political mind since the 1950s, 
and which has been viewed by many Turkish political thinkers, which in turn has 
produced the problem of identity in Turkey at the political and social level, as well as 
the continuation of Erdogan’s political approach and the PJD in general with the al-
kamaliyya thesis with Islamic and Ottoman values that have deepened the problem of 
identity in Turkey. 
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 أنموذجا   تركيا السلمية.. الاحتجاجات في والتعبير الرأي حرية محددات
 

 هبة علي حسين

قباحثة من العرا  

 :الملخص
تتمتع حرية التعبير والرأي بأهمية كبيرة في المجتمعات كافة، ويشكّل الدفاع عنها جزءاً أساسياً وضرورياً في المواثيق 
الدولية، فهي تعدّ الدعامة للحريات الأخرى التي تشمل حق الفكر والضمير والدين وغيرها، كذلك لها صلة بحرية 

 .والمشاركة في الاحتجاجات التي من خلالها يعبّر الأفراد عن آرائهم بحريةالمظاهرات السلمية 

وفي تركيا، نجد أنه رغم احتواء قوانينها ودساتيرها العديد من المواد التي تضمن حرية الرأي والتعبير، إلا أنها تمارس 
بقضايا جنائية وإرهابية، واستخدام  العديد من الانتهاكات على تلك الحريات بوسائل تعسفية، تتمثل بالاعتقال والسجن

القوة المفرطة في تفريق الاحتجاجات السلمية، كما أنها لم تلتزم بمواد العهد الدولي التي انضمت اليها طواعية، 
والتي تمنع تقييد حق الرأي والتعبير، وبصورة تفرغه من مضمونه الأساسي، كذلك عملت الحكومة التركية على 

 .لقضاء، ومحاكمة الأفراد على الرغم من غياب الأدلةالتدخل السياسي في ا

Determinants of freedom of opinion and expression in peaceful 
protests:Turkey as a model 

Hiba Ali Hussain 

Researcher from Iraq 

Abstract 
   Freedom of expression and opinion enjoys great importance in all societies, and 
defending it is an essential and necessary part of international covenants, as it is the 
pillar of other freedoms that include the right to thought, conscience, religion, etc. It is 
connected with freedom of peaceful demonstrations and participation in protests 
through. which individuals express their opinions freely. 

In Turkey it is found that despite laws and constitution containing many articles that 
guarantee freedom of opinion and expression, it practices many violations of these 
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freedoms by arbitrary means, such as arrest and imprisonment in criminal and terrorist 
cases, and the use of excessive force to disperse peaceful protests, and it does not 
commit itself with the articles of the International Covenant to which it voluntarily joined, 
which prohibits restricting the right of opinion and expression, in a way that empties it 
of its basic content. The Turkish government has also worked on political interference 
in the Turkish judiciary and the trial of individuals despite the absence of evidence. 

 الاستراتيجية التركية تجاه منطقة القرن  الإفريقي
 فاروق حسين أبو ضيف

 باحث من مصر

Faroukhussein60@gmail.com 
 :الملخص

شكلت العلاقات التركية الافريقية جانب مهم للسياسة الخارجية التركية، خصوصاً وفي ظل حرص أنقرة على التوسع 
يد من المكاسب الإقليمية في المنطقة، ولا سيما بعد النجاحات التي حققتها أنقرة داخل المنطقة الإفريقية وتحقيق العد

داخل منطقة القارة الإفريقية، وزيادة نفوذها في الصومال والسودان وجيبوتي وبعض الدول الأخرى بالمنطقة، وهو 
داخل القارة الإفريقية خصوصاً  ما أعطى أنقرة دافع قوي نحو زيادة أنشطتها داخل افريقيا، كما تحصر تركيا التواجد

في منطقة القرن الإفريقي لتحقيق عدة أسباب ودوافع سواء أمنية أو عسكرية أو اقتصادية في المنطقة، تركيا التي 
استطاعت فتح أكبر قاعدة عسكرية لها في الصومال وتدريب نحو عشرة ألاف جندي وإقامة شراكات اقتصادية 

يوبيا، كما تظهر الاستثمارات التركية داخل إثيوبيا خصوصاً على النيل الأزرق، وعسكرية وأمنية مع جيبوتي واث
وكذلك دعمها القوي لملف سد النهضة ومحاربة القرصنة بالصومال، ومحاولة السيطرة على مدخل البحر الأحمر 

 .عن طريق جيبوتي

يقية، فإن هناك عدة سيناريوهات محتملة، في إطار السياسة الخارجية المتعددة التي تبنتها تركيا تجاه القارة الافر 
ولكني سأكتفي بأهم سيناريوهين للعلاقة، أولهما التباطؤ في مستويات التعاون لاسيما أن تركيا تسعي لتطوير 
علاقاتها مع الدول الافريقية لكن هناك عدة عقبات من بينها زيادة التحفظات التي تبديها العديد من الاتجاهات 

إزاء الأهداف التي تعمل أنقرة على تحقيقها، وفي ظل الحرص على استخدام الأليات الأيديولوجية  داخل دول القارة
والتاريخية، مما أدى إلى تصاعد حدة الجدل بين بعض التيارات الليبرالية والاسلامية في بعض الدول تجاه المسارات 

 .للعلاقات مع أنقرة  المحتملة
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علاقة نمواً سريعاً على الصعيد الاقتصادي والمبادلات التجارية، وفي ظل سعي أما السيناريو الأخر، فقد تشهد ال
تركيا في منح الدول الافريقية الاستثمارات المختلفة لتحقيق طفرة اقتصادية، وكذلك في ظل تمتع تركيا بماضي 

ار العلاقة مع تركيا خالي من التوسعات الاستعمارية داخل المنطقة الافريقية، كما سعت الدول الافريقية لاستثم
لتحقيق الأهداف الهامة والملحة، من خلال تقديم الجانب التركي بعض المساعدات لبرامج الاصلاح الاقتصادي، 

 .وكذلك تمويل مشروعات البنية التحية وتعزيز الاستثمارات وتسوية النزاعات ومحاربة القرصنة

قوية والتي من الممكن أن تعرقل مسيرة التنمية التي تسعي إليها القارة الإفريقية مازالت تواجه العديد من التحديات ال
وكذلك التصدي لعملية تمكين الشباب في الحياة السياسة داخل المجتمع الإفريقي، والتي تحتاج إلى وضع استراتيجية 

حويل الطاقات قوية وناجحة من أجل تحقيق التمكين للشباب والاستفادة من الطاقات البشرية، كما أنها قادرة على ت
 .البشرية الخام إلى كوادر بشرية قادرة على العطاء وقادرة على خدمة المجتمع الإفريقي

Turkish strategy towards the Horn of Africa 
Farouk Hussein Abu Deif 

Researcher from Egypt 

:Abstract 
The Horn of Africa is considered one of the most important geographical and strategic 
regions, which possesses a unique geographical location and imposes its control over 
the southern entrance to the Red Sea through Bab al-Mandab, as this maritime region 
is considered one of the most important commercial shipping routes in the world that 
carries the movement of oil and military trade, and also formed the relations Afro-
Turkish is an important aspect of Turkish foreign policy, especially in light of Ankara’s 
keenness to expand within the African region and achieve many regional gains in the 
region, especially after the successes achieved by Ankara within the African continent, 
and the increase of its influence in Somalia, Sudan, Djibouti and some other countries 
in the region, which is What gave Ankara a strong impetus to increase its activities 
inside Africa, Turkey also limits its presence within the African continent, especially in 
the Horn of Africa, to achieve several reasons and motives, whether security, military 
or economic in the region. Turkey has been able to open its largest military base in 
Somalia, train about ten thousand soldiers and establish economic, military and security 
partnerships with Djibouti and Ethiopia, as well as Turkish investments appear in 
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Ethiopia, especially on the Blue Nile, as well as its strong support for the file of the 
Renaissance Dam and the fight against piracy in Somalia, and the attempt to control 
the entrance to the Red Sea through Djibouti. 

Within the framework of the multiple foreign policy that Turkey has adopted towards 
the African continent, there are several possible scenarios, but I will be satisfied with 
the two most important scenarios for the relationship, the first of which is the slowdown 
in the levels of cooperation, especially as Turkey seeks to develop its relations with 
African countries, but there are several obstacles, including the increasing reservations 
that many of The trends within the countries of the continent regarding the goals that 
Ankara is working to achieve, and in light of the keenness to use ideological and 
historical mechanisms, which led to an escalation of the controversy between some 
liberal and Islamic currents in some countries regarding the possible paths of relations 
with Ankara. 

As for the other scenario, the relationship may witness rapid growth at the economic 
level and in trade exchanges, and in light of Turkey’s endeavor to grant African 
countries various investments to achieve an economic boom, as well as in light of 
Turkey’s enjoyment of a past free from colonial expansions within the African region. 
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 آلية تحديد موعد الانتخابات في الدستور والتشريع العراقي
 أ.م.د. مصدق عادل طالب

 باحث من العراق

جامعة بغداد –كلية القانون   

 :الملخص
انونية المتعلقة بتحديد موعد إجراء الانتخابات العادية والمبكرة، ويستوي في يعالج هذا البحث القواعد الدستورية والق

ذلك من النواحي الإجرائية أو الموضوعية، وذلك من خلال إجراء مقارنة وموائمة بين الواقع العملي لتحديد موعد 
ديد موعد الانتخابات إجراء الانتخابات مع الواقع التشريعي، وذلك من اجل الوصول إلى تقييم مدى دستورية تح

تشرين الأول،  10، والتي أجلت فيما بعد إلى 2021حزيران  6المبكرة من رئيس مجلس الوزراء العراقي بتاريخ 
 .وطرح التوصيات اللازمة التي من شأنها استعراض الخارطة القانونية الواجبة الاتباع بهذا الشأن

Mechanism for determining the date of elections in the Iraqi constitution and 
legislation 

Asst.Prof.Dr. Mossadeq Adel Talib 

Researcher from Iraq 

College of Law – University of Baghdad 

:Abstract 
This research deals with the constitutional and legal rules related to determining the 
date of holding regular and early elections, on the level of procedural or substantive 
aspects, by conducting a comparison and matching the practical reality of determining 
the date of the elections with the legislative reality, in order to reach an assessment of 
the constitutionality of setting a date Early elections by the Iraqi Prime Minister on June 
6, 2021, and put forward the necessary recommendations that would review the legal 
map that should be followed in this regard. 
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 أحكام جريمة الضوضاء الماسة بالسكينة العامة في التشر يع العراقي 
مصطفى ناجي شنبوج البديري                               م.م. أسعد ثامر مكبس الحجامي  

باحث من العراق                                                    باحث من العراق  

ون كلية القان –جامعة القادسية                            كلية القانون  –جامعة القادسية  

 :الملخص
تشكل الضوضاء اعتداءً دائماً على الحياة، وتمثل في الوقت ذاته مصدر القلق الأكثر فعالية في البيئة الطبيعية 
للإنسان، وهي تواكب معظم النشاط البشري الذي من خلاله يمكن أن تلعب دوراً كبيراً في النيل من صحة المواطنين، 

الرئيسة التي لا تحتمل، وتشكل اعتداءً على نمط الحياة، حسب طبيعتها ودرجتها، فالضوضاء تشكل احد الأخطار 
والإنسان هو الذي يتحمل دائماً عبء هذه الضوضاء التي ينعكس أثرها بصفة خاصة على السكينة, ولذلك سعى 
المشرع العراقي الى إصدار الكثير من النصوص التشريعية ذات السمعة العقابية, والتي تحاول بصفة أساسية حماية 

ينة العامة بمكافحة الضوضاء )التلوث السمعي(، ولكن رافق تلك النصوص التشتت مما خلق حالة من التضارب السك
 .عند تطبيقها, فضلًا عن الغياب الحقيقي لفعاليتها, وهذا ما يمثل جوهر المشكلة التي يقوم عليها البحث

Provisions for the crime of noise affecting public tranquility in Iraqi legislation 
Asst. Inst. Asaad Thamer Al-Hijami                       Mustafa Naji Shanbuj Al-Badiri 

Researcher from Iraq                                                   Researcher from Iraq 

Al-Qadisiyah University – College of Law Al-Qadisiyah University – College of Law 

Abstract 
Noise produced from the natural environment constitutes a complete environment The 
natural environment that forms the natural environment for man, and which begins to 
undermine the natural environment that it begins to form. The state that you participated 
in the state that you shared in the state that you shared in the state in which you 
jumped, and this is what is said her answer. 
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      * خليفة البيضانيحسن سلمان   

 باحث من العراق

 مركز حراب للدراسات والبحوث*

 :الملخص
هي محاولة قد لا تكون متكاملة للخوض في واحد من أكثر المواضيع الأمنية تعقيداً، سيما إذا ما عرفنا بأن تحديد 

مة. ومع ذلك، فإن متطلبات بناء القوة وتطويرها أمر تكتنفه الكثير من الصعوبات، خاصة في ظل التهديدات القائ
الدراسة اشتملت على الخوض بالمتطلبات المطلوبة لبناء وتطوير القوات المسلحة العراقية في محاولة لتحديد الإطار 
العام للبناء المؤسساتي للقدرات العسكرية العراقية وحجم المهام والامكانيات المتيسرة. ولا شكّ أن الأحداث الجسام 

تمدد داعش قد ألقت بضلالها على بناء وتطوير المؤسسة الأمنية. وطبيعة التهديدات التي رافقت سقوط الموصل و 
القائمة بشقيها الداخلية والخارجية هي الأخرى كان لها الدور الأكبر في تحديد طبيعة تلك المتطلبات ومدى إمكانية 

الاجتماعية والمؤسساتية، وفي كل توفيرها. هذه التحديات تشعّبت لتتخذ وجوه عدّة منها: السياسية والاقتصادية و 
الأحوال فإن الدراسة أبحرت في خضم الرؤى المستقبلية لبناء القوة للقوات المسلحة العراقية متخذة من تلك التحديات 
والتحديدات معياراً لما هو مطلوب، خاصة وأن إعداد استراتيجية عسكرية واضحة، وإعداد المناخ الملائم لها، لا 

من الأحوال عن أمرين أساسيين جرى التركيز عليهما وهما: الامكانيات والقدرات المتيسّرة، ينفصل بأي حال 
 .والتهديدات والتحديات القائمة والمحتملة
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Requirements of Building and Developing Iraqi Military Capabilities 
In light of Existing Threats 

Lt. Gen.  Hassan Salman Khalifa Al-Baidhani 

Researcher from lraq 

Hirab center for researches and studies 

:Abstract 
It is an attempt that may not be integrated to delve into one of the most complex 
security issues, especially if we know that defining the requirements for building and 
developing the force is a matter of many difficulties, especially in light of existing 
threats. However, the study includes delving into the requirements required to build 
and develop the Iraqi armed forces in an attempt to define the general framework for 
the institutional building of the Iraqi military capabilities, the size of the tasks and the 
available capabilities. There is no doubt that the grave events that accompanied the 
fall of Mosul and the expansion of ISIS cast a delusion on the building and development 
of the security establishment. The nature of the existing threats, both internal and 
external, also played a major role in determining the nature of those requirements and 
the extent to which they could be met. These challenges have diverged into several 
aspects, including: political, economic, social, and institutional, and in all cases, the 
study sailed in the midst of future visions of building strength for the Iraqi armed forces, 
taking those challenges and determinations as a standard for what is required. 
Preparing a clear military strategy and preparing the appropriate climate for it in no 
way is not separated from two main issues that have been focused on, namely: 
available capabilities and abilities, and existing and potential threats and challenges. 
 
 
 
 
 

 دور الفضائيات العربية في تشكيل اتجاهات النخبة الأكاديمية العراقية إزاء المعاهدة الخليجية الإسرائيلية
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 م.د مثنى محمد فيحان الغانمي

 وزارة التعليم العالي والبحث العلمي/ دائرة العلاقات والإعلام

 :الملخص
تأسس هذا البحث انطلاقاً من المعايير والحدود التي تمارس من خلالها القنوات الفضائية العربية دورها الإخباري 

الإسرائيلية وما سعت له من خلق أو تشكيل الاتجاهات لدى النخبة الأكاديمية  -في تناول أخبار المعاهدة الخليجية
ما دفع الباحث الى تخمين حدوث حالة ارتباك في فهم أخبار  العراقية إزاءها بفعل الاعتماد على تلك القنوات،

المعاهدة لدى الجمهور نتيجة سعي القنوات العربية للتأثير بناءاً على ما ينسجم ومعاييرها الإخبارية والسياسية، سواء 
ستلزمت الإجابة بالاتفاق أو الرفض أو الحياد من مضمون المعاهدة، ومن ثم تبلورت مشكلة البحث بتساؤلات عدّة، وا

 .عليها تصميم استبانة علمية تقسّمت الى محاور تمثلت بالبيانات الشخصية والتعرض للقنوات العربية والمقياس

وقد طبق الباحث المنهجية العلمية فيما يتعلق بتحديد مجتمع البحث وعيّنته وأدواته ومجالاته، ومن ثم تطبيق 
بهدف قياس إجابات المبحوثين ومدى الاستدلال على الفروق الإحصائية  العمليات الرياضية والاختبارات الإحصائية

 :بما يحقق الفروض والعلاقات الارتباطية من عدمه، وخلص البحث الى مجموعة من النتائج كان من أهمها

 .سرائيليةتحديد القنوات العربية التي تعتمدها النخبة الأكاديمية العراقية في استقاء أخبار المعاهدة الخليجية الإ .1
تحقق فروض البحث والاستدلال على فروق دالة إحصائياً بما يؤكد تأثير القنوات العربية التي تعتمدها النخبة  .2

 .الأكاديمية العراقية بتشكيل اتجاهات محدّدة حيال المعاهدة
ة المتغيرات تحقق العلاقات الارتباطية جزئياً من خلال الاستدلال على فروق دلالة إحصائياً، ما يؤكد فاعلي .3

الديمغرافية والأكاديمية لدى النخبة الأكاديمية العراقية إزاء تشكيل الاتجاهات المعرفية والوجدانية والسلوكية حيال 
 .( جدولاً 24الإسرائيلية. وتضمن البحث ) -المعاهدة الخليجية
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:Abstract 
This research was prepared on the basis of the criteria and standards by which Arab 
satellite channels practice their news’ role in dealing with news of the Gulf-Israeli treaty 
and what they prepared to create or form the trends for the Iraqi academic elite basing 
on these channels. 

Which led the researcher to guess that create a confusion in understanding the treaty’s 
news occurred among the public as a result of the Arab channels ’efforts to influence 
based on what is consistent with their news and political standards, whether by 
agreement, rejection or neutrality of the treaty’s content. Then the research problem 
was with several questions and addressing it required a scientific questionnaire that 
divided into personal data, exposure to Arab channels and evaluation. 

The researcher applied the scientific methodology in light of determining the research 
community, its sample, tools and fields and then applying accurate evaluation and 
statistical tests in order to measure the respondents’ answers and the extent of 
inference on the statistical differences in order to fulfill the assumptions and 
correlational relations or not, as well as the research concluded with a number of 
results, the most important as the following. 

Determining the Arab channels that the Iraqi academic elite use to obtain news of the 
Gulf-Israeli treaty. 

The research hypotheses and the inference are realized on statistically significant 
differences, which confirm the influence of the Arab channels adopted by the Iraqi 
academic elite in forming specific trends towards the treaty. 
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Correlational relations are partially achieved via inferring statistical significant 
differences, which approve the effectiveness of the demographic and academic 
variables of the Iraqi academic elite towards forming cognitive, emotional and 
behavioral trends about the Gulf-Israeli treaty. 

 الحوكمة العالمية بين المشروع العملي والهدف الطوباوي 
 موسى بن قاصير*

 خالد بو منجل*

 باحثان من الجزائر

3كلية العلوم السياسية. جامعة قسنطينة  

 :الملخص
تتناول هذه الورقة البحثية إشكالية اعتبار الحوكمة مشروعاً عملياً له تأثير في أرض الواقع، خاصة مع تزايد الانتقادات 
التي تنظر لهذا المشروع بأنه مجرد آليات جديدة لهيمنة القوى الكبرى على دول ومجتمعات تعد ضعيفة أو هشة، 

ت المؤيدة والمعارضة لهذه الفكرة والبحث عن جوانبها الواقعية، إذ يسلط هذا الموضوع الضوء على مختلف التيارا
وهذا من خلال البحث في آليات تنفيذها عبر المؤسسات الدولية العالمية، فضلًا عن محاولة معرفة الشق الثاني 

ثقافي الرافض لها من خلال تقديم طرح دعمها للفساد، وخدمة القوى المهيمنة في تحقيق مصالحها، وتعميم نموذج 
 .معولم على حساب خصوصيات الشعوب الأخرى وثقافتها
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:Resume 
Ce document de recherche traite du problème de considérer la gouvernance comme 
un projet pratique qui a un impact sur le terrain, en particulier avec la critique croissante 
qui considère ce projet comme de simples mécanismes. Les grandes puissances 
dominent les pays et les sociétés qui sont faibles ou fragiles, car ce sujet met en 
évidence les différents courants qui soutiennent esopposent à cette idée et 
recherchent  Ses aspects réels, et  cest en  recherchant les mécanismes de sa mise 
en œuvre à travers les institutions internationales internationales, en plus d’essayer de 
découvrir la seconde face qui la rejette en présentant son soutien à la corruption et en 
servant les puissances dominantes dans la réalisation de leurs intérêts et en 
généralisant un modèle culturel mondialisé au détriment des particularités du peuple. 
B autre et sa culture. 

  
 


